

## Inhalt - Contents

### Die mittelpaläolithische Steingerätetechnologie des Modus 3 im Abri Benzú (Nordafrika)

*Lithic technology of Middle Palaeolithic Mode 3 in Benzú Rock Shelter (North Africa)*

José RAMOS, Darío BERNAL, Salvador DOMÍNGUEZ-BELLA, Ignacio CLEMENTE, Antonio BARRENA, Eduardo VIJANDE & Juan Jesús CANTILLO.....7-21

### Hummalian industry (El Kowm, Central Syria): Core reduction variability in the Levantine Early Middle Palaeolithic

*Grundformen-Produktion im Hummalien (El Kowm, Zentral Syrien): Kernreduktion-Variabilität im frühen Mittelpaläolithikum der Levante*

Dorota WOJTCZAK, Jean-Marie LE TENSORER & Yuri E. DEMIDENKO.....23-48

### "Out of Arabia" and the Middle-Upper Palaeolithic transition in the southern Levant

*„Out of Arabia“ und der Übergang vom Mittel- zum Jungpaläolithikum in der Südlichen Levante*

Jeffrey I. ROSE & Anthony E. MARKS.....49-85

### New observations concerning the Szeletian in Moravia

*Neue Beobachtungen zum Szeletien in Mähren*

Petr ŠKRDLA, Ladislav NEJMAN, Tereza RYCHTAŘÍKOVÁ, Pavel NIKOLAJEV & Lenka LISÁ.....87-101

### Results from an anthracological investigation of the Mousterian layer A9 at Grotta di Fumane, Italy

*Ergebnisse der Holzkohle-Untersuchungen der Mousterienschiicht A9 in der Grotta di Fumane, Italien*

Davide BASILE, Lanfredo CASTELLETTI & Marco PERESANI.....103-111

### Raw material procurement and land use in the northern Mediterranean Arc: insight from the first Proto-Aurignacian of Riparo Mochi (Balzi Rossi, Italy)

*Beschaffung von Rohmaterialien und Landnutzung im nördlichen Mittelmeerraum: Erkenntnisse des anfänglichen Proto-Aurignacien aus dem Riparo Mochi (Balzi Rossi, Italien)*

Stefano GRIMALDI, Guillaume PORRAZ & Fabio SANTANIELLO.....113-127

### The Smile of the Lion Man. Recent Excavations in Stadel Cave (Baden-Württemberg, southwestern Germany) and the Restoration of the Famous Upper Palaeolithic Figurine

*Das Lächeln des Löwenmenschen. Neue Ausgrabungen in der Stadel-Höhle (Baden-Württemberg, Südwestdeutschland) und die Restaurierung der berühmten jungpaläolithischen Figur*

Claus-Joachim KIND, Nicole EBINGER-RIST, Sibylle WOLF, Thomas BEUTELSPACHER & Kurt WEHRBERGER.....129-145

**Palaeoenvironmental analyses of animal remains from the Kůlna Cave (Moravian Karst, Czech Republic)**

*Die Paläoumwelt-Analysen von Tierknochen aus der Höhle Kůlna (Mährischer Karst, Tschechische Republik)*

Zdeňka NERUDOVÁ, Miriam NÝVLTOVÁ FIŠÁKOVÁ & Jitka MÍKOVÁ.....147-157

**A newly discovered shaft smoother from the open air site Steinacker, Breisgau-Hochschwarzwald district (Baden-Württemberg, Germany)**

*Ein neuentdeckter Pfeilschaftglätter vom Freilandfundplatz Steinacker, Kreis Breisgau-Hochschwarzwald (Baden-Württemberg, Deutschland)*

Luc MOREAU, Sonja B. GRIMM & Martin STREET.....159-164

**Eleven bone arrowheads and a dog coprolite – the Mesolithic site of Beregovaya 2, Urals region (Russia)**

*Elf Knochenspitzen und ein Hundekoprolith -Der mesolithische Fundplatz Beregovaya 2, Ural (Russland)*

Mikhail G. ZHILIN, Svetlana N. SAVCHENKO, Elena A. NIKULINA, Ulrich SCHMÖLCKE, Sönke HARTZ & Thomas TERBERGER.....165-187

**Book reviews**

*Buchbesprechungen*.....189-198